
STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der vijfde vergadering van Sub-commissie I 
(wijziging kiesstelsel), gehouden ten Departemente 
van Binnenlandse Zaken op dinsdag 15 januari 1.957 
te 14.30 uur o 

Aanwezigs de heren Van den Bergh (voorzitter), 
Beernink, A.M.Donner, J.Donner, Duynstee, 
Van den Heuvel, Nypels en Schlichting, mevrouw 
Verwey-Jonker, de heren Van Ommen Kloeke (adjunct
secretaris), De Ruiter (adjunct-secretaris), 
en Van Schaïk (toegevoegd secretaris). 

Van de heren Van der Goes van Naters, Oud en Kan is 
bericht van verhindering binnengekomen. 

Na de opening van de vergadering worden de 
notulen van de vierde vergadering ongewijzigd goedge
keurd. 

~^e Voorzitter geeft een uiteenzetting omtrent de 
stand van de werkzaamheden der sub-commissie. Nadat 
in een van de eerste vergaderingen van het plenum be
sloten was, dat het uit te brengen advies omtrent het 
kiesstelsel de door de huidige grondwet gestelde 
grenzen niet zou dienen te overschrijden, en dat der
halve een stelsel van evenredige vertegenwoordiging 
gehandhaafd zou moeten worden, heeft de sub-commissie 
zich in hoofdzaak bezig gehouden met de vraag, op welke 
wijze de lokale band tussen kiezers en gekozenen 
versterkt zou kunnen worden. Het is gebleken, dat een 
stelsel, dat tot zulk een versterking zou leiden, zowel 
theoretisch als practisch te verwezenlijken zou zijn. 
Bij de bespreking van spreker!s nota van 18 maart 1955 
is evenwel komen vast te staan, dat een belangrijk 
deel van de sub-commissie tenslotte voor een versterking 
van de lokale band weinig geporteerd was en daaraan 
zelfs belangrijke nadelen verbonden achtte. Het plenum, 
dat de nota op 27 november j.1. behandelde, stond in 
meerderheid afwijzend tegenover invoering in ons land 
van een stelsel als door spreker, op voetspoor van het 
Deense systeem, werd ontworpen.. 

De sub-commissie staat thans voor de vraag, wat 
haar verder te doen staat. 

Spreker herinnert er aan, dat de toenmalige 
Minister van Binnenlandse Zaken zich in 1947 tot het 
Centraal Stembureau heeft gewend met de vraag "in 
hoeverre behoefte bestaat aan een herziening der wette
lijke voorschriften inzake de verkiezing van de leden 
der Staten-Generaal, de Provinciale Staten en de 
gemeenteraden". In zijn uitvoerige rapport van 
15 december 1949 heeft het Centraal Stembureau, behalve 
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een aantal veranderingen van minder principieel 
belang, op twee punten een belangrijke wijziging 
van de Kieswet voorgesteld. Deze betroffen; 
1_e_. de invoering van een stelsel van faculta
tieve meervoudige voorkeur voor de verkiezingen 
van de Tweede Kamer, de Provinciale Staten en 
de grote gemeenteraden; dit voorstel was' eenstem
mig in het C S B. aanvaard; 
2e^_ voor de kleinere gemeenteraden (met 7 of 
11 leden) een 'systeem, dat praktisch op een per-
sonenstelsel neerkwam0 Op dit punt bestond er 
binnen het college enig verschil van mening, 
zoals uit de.begeleidende brief blijkt. 

De Regering heeft deze punten, die verreweg 
de belangrijkste van het rapport waren., geen 
van beiden overgenomen in het wetsontwerp, dat 
tot de huidige Kieswet heeft geleid, en dit be- . 
leid heeft bij 'de Tweede Kamer algemene instem-*-"" 
raing gevonden0 In de Kamer is naderhand de wens 
kenbaar gemaakt om het gehele kiesstelsel 
opnieuw op de helling te brengen. De Regering 
is aan die wens tegemoetgekomen door de instel
ling van de Staatscommissie, Deze wordings
geschiedenis verklaart grotendeels de trage gang 
van zaken in deze sub-commissie', wier laatste 
vergadering bijna twee jaar geloden gehouden 
werd. 

Nu he r; werk van de sub- c omrni s sic do or de 
afwijzing van het, v'iör ons land aangepaste, 
Deense stelsel min of meer in een i;.- passé schijnt 
te zijn geraakt, stelt spreker de gehele materie 
van het kiesstelsel in de meest ruime zin 
opnieuw aan de orde. 

De heer Nypels wijst er aan de hand van de 
verkiezingsstatistieken op, dat bij de gemeente
raadsverkiezingen in 1946 een belangrijk aantal 
kiezers voorkeurstemmen heeft uitgebracht, een 
verschijnsel, dat in 1953 nog werd geaccentu
eerd. Zo werd in 1953 bijv. in de kieskringen 
'Assen en Delft 28'fo van het totale aantal stemmen 
niet op nOol van' de lijsten uitgebracht; in 
de provincie Zeeland was dit percentage 2156, in 
Nocrdbrabant 23,3. Limburg spande de kroon met 
37,1$ (in de kieskring Sittard zelfs 51,5%). 
Bij de huidige regeling krijgt'echter clo voor
keurstem allerminst de waarde, welke daaraan 
behoort toegekend te worden.'Spreker is van 
mening, dat aan de vrij omvangrijke groep van 
kiezers, die niet tot een bepaalde partij behe
ren en die daarom ook niet op een partijlijst, 
maar op individuele personen wensen te stemmen, 
recht gedaan dient te worden. 
Spreker zou daarom opnieuw het pleit willen 
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voeren voor invoering, voorlopig alleen bij de ver
kiezingen van de kleine gemeenteraden., van het gema
tigde personenstelsel, zoals dat in het rapport van 
hst Centraal Stembureau is uitgewerkt. Men kan daar
mede dan ervaring opdoen, zodat men later met betere 
argumenten de voor- en/of nadelen van dit systeem 
kan bezien en do wenselijkheid van verdere uitbrei
ding kan overwegen o 

Dit personenstelsel schept voer de kiezers, die 
een afwijkende opvatting hebben, beho rlijke moge
lijkheden o De bezwaren.; v/elke destijds door de 
Regering tegen dit stelsel zijn aangevoerd, acht 
spreker niet steekhoudend, Die bezwaren kwamen er 
vooral op neer, dat hot systeem te ingewikkeld zou 
zijn voor veel eenvoudige kiezers, en dat het 
depouillement ernstige moeilijkheden met zich zou 
brengen» Systemen als deze zijn echter reeds in 
landen met een minder ontwikkelde bevolking dan het 
onze toegepast, zonder dat dit de kiezers in verwar
ring heeft gebrachtv en de moeilijkheden met het 
depouillement zijn naar spreker's overtuiging stellig 
op te lossen o Subsidiair, dus voor het geval spreker's 
denkbeeld onvoldoende steun in de commissie zou 
vinden, zou hij het stelsel van de facultatieve 
meervoudige voorkeur voor de kleine gemeenteraden in 
overweging willen goven. 

Mevrouw Verwey-Jonker is van mening, dat uit de 
enquête, welke op initiatief van de Staatscommissie 
is gehouden, de conclusie getrokken kan worden, dat 
er onder ons volk betrekkelijk weinig ontevredenheid 
over ons kiesstelsel heerst. Sr waren niet veel 
klachten over de te losse band tussen kiezers 'ërï 
kandidaten. Ook is niet gebleken van een markant 
verschil tussen stad en platteland op dit punt. Spr. 
gevoelt er daarom niet veel voor, voor de verkie
zingen voor de kleine gemeenten enerzijds en die 
voor de grote gemeenten en de Tweede Kamer anderzijds 
een principieel verschillend systeem toe té passen. 
Dat er in sommige streken en op bepaalde lijsten veel 
voorkeurstemmen worden uitgebracht, heeft spr. niet 
verbaasd. Dit verschijnsel wordt immers verklaard 
door het feit', dat op één lijst dikwijls vertegen
woordigers van allerlei sociale bevolkingsgroepen voor
komen. Dit. kan wellicht een motief vormen om de voor
keurstemmen anders te v/aarderen dan thans, maar het 
behoeft naar spr,'s mening niet te leiden tot een 
fundamentele verandering van ons kiesstelsel, die 
voor de eenvoudige kiezers moeilijk te begrijpen zal 
zijn en tot veel fouten bij het uitbrengen van de 
stem aanleiding zal geven. 

•̂ e Voorzitter is het met dit laatste niet eens. 
De ervaringen in het buitenland (New York, Eire) 
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hebben aangetoond, dat bij verkiezingen volgens 
het personenstelsel het aantal stee/men van on
waarde zeer gering is. De moeilijkheden, welke 
zich bij het depouilloment voordoen, veerden even
eens veelal overdreven, In de litteratuur is 
•men-hot er over eons? dat de uitslag binnen 
redelijke tijd vastgesteld kan worden. 

Spreker steunt de gedachte van de lieer Nypols 
om voor de kleine gemeenten het personenstelsel 
in te voeren o Juist voor veel kleine gebeenten is 
het bestaande stelsel ondeugdelijk. Het lijsten-
•stelsol gaat er immers ven uit, dat de kiezer zich 
voor een bepaalde richting uitspreekt, In de 
kleinere gemeenten zijn de kandidaten voor de 
gemeenteraad echter dikwijls zo bekend bij de 
kie.zers, dat de persoon ven de kandidaat een 
grotere rol speelt dan de richting, welke hij ver-
te zarwoerdigt. 

Een voordcel van het personenstelsel is daar
naast, dat het 'de kiezer op geen enkele wijze 
dwingt. 

De heer Van den Heuvel acht het onjuist om 
voor de klein,*' i eenten een afzonderlijk stelsel 
in te voeren, omdat er dan in plaatsen van vrij
wel -gelijk karakter verschillende kiessystemen 
zullen worden toegepast. Vele '5'rioso gemeenten 
omvatten een groot aantal dorpen, en behoren 
daarom tot de grote gemeenten, terwijl elders in 
het land vrijwel Dik dorp can aparte ge aaite vormt 
Ook samenvoeging van gemeenten zal tot • e volg 
kunnen hebben, dat men onder ~en ander kiesstelsel 
komt te vallen, hetgeen eer onzuiver element 
dreigt te brengen bij de beslissing omtrent 
annexaties. 

De heer Puynstee echt de er gum e riten van de-
Voorzitter en de.; he er Nypels onvoldoende om het 
personenstelsel alleen voor de kleine gemeenten 
toe te passen,, Als het_stelsel de voorkeur verdient^ 

• - dan 
behoort het bij alle verkiezingen te gelden; Dat 
er te dezen een principieel verschil tussen 
grote en kleine gemeenten zou bestaan, kan 
spreker niet inzien. 

De heer Nypels antwoordt, dat in de grote 
gemeenten slechts een zeer klein ̂ percentage van 
de kiezers voorkeurstemmen uitbrengt, In de kleine 
gemeenten is dat heel anders. Om deze reeen zou 

e 
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spreker dan ook de proef met het personenstelsel 
voorlopig tot do kleine .. ie onten willen beperken. 
Indien het experiment slaagt, kan men dit systeem 
naderhond sltijd nog uitbreiden tot grotere ge
meenten on eventueel tot de landelijke verkie
zingen, 

De hoĉ r Van den B.eirvojJI vraagt zich af, of de 
Staatscommissie nu wel opnieuw met een voorstel 
ken komen, dat de Regering indertijd al heeft af
gewezen, 

O-p zichzelf voelt spreker trouwens vooralsnog 
weinig voer invoering van het personenstelsel, 
ook wanneer dit tct- de kleine gemeenten beperkt 
blijft o Spreker vreest , dat er 'bij de verkiezingen 
een ongewenste strijd tussen de verschillende 
dorpen zal ontstaan,, die tot een bepaalde gemeente 
beheren o Ook is er reden- voor de veronderstelling, 
dat niet zo zeer de bekwaamste personen gekozen 
zullen worden als wel de mensen;, di^ bepaalde 
belangen voorstaan. 

De heer Be e mink is dezelfde mening toegedaan. 
De Tweede ^amer heeft blijkens haar reactie op het 
ontwerp voor de nieuwe Kieswet reeds blijk gegeven, 

- afwijzend te staan tegenover het personenstelsel. 
Uit de gphcudén enquête is trouwens gebleken, dat 
bij de kiezers weinig behoefte aan een ander 
systeem bestaat. Spreker vreest, dat bij invoering 
van het personenstelsel het beginsel naar de achter
grond zal worden gedrongen. De binding aan het 
beginsel zal losser worden, hetgeen zijn invloed 
zal hebben op :5e verkiezingen voor de grote 
gemeenteraden en voor de Tweede Kamer, Ook ziet 
spr« in het denkbeeld van de Voorzitter en de heer 
Nypols een zekere discriminatie van de kleine ge
meenten. Spreker kan derhalve aan het voorstel zijn 

/ aan de voorkeur- s^ e u n npict geven. Wel zou hij er voor kunnen ge-
stam meer waarde te voelen/, door bv de t^ns vereiste 500 van de 
verlenen lijstkiesdeler (art, 3>i 15; te verlagen, 

' De heer Nypols herinnert, naar aanleiding van 
de bezwaren van de heer Becrntók, aan zijn subsi
diaire voorstel van facultatieve nummering. Bij de 
vaststelling ven de kandidatenlijsten door.de 
politieke partijen worden ook vrijwelfraltijd 
systemen toegepast, waarbij nummering is toegelaten, 

De heer Schlichting is van oordeel, dat men de 
stemming binnen een"partij voer de kandidatenlijst 
bezwaarlijk met de algemene verkiezingen kan Ver
gelijken. . - . 

De heer Nyo-als kom dit bezwaar riet delen. In 
elke politieke partij tobt men met het probleem 
van de voorkeurstem en spreker ziet niet in, waarom 
men uit de daar gevonden oplossingen geen lering 
zou kunnen trekken voor de algemene verkiezingen. 

~ De -
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De heer Donner Sr, vreest, di-t invoering van 
de facultatieve meervoudige voorkaurstooj in de 
praktijk weinig resultaat zal oy/j . cc:\* Do kie
zers sullen zich bedrogen vo,l ... indien hun een 
stelsel is voorgespiegeld, waareij -:... ia-vloed 
van hun stom veel groter zou worden, en or 
blijkt in de praktijk niets : ... v^r aderen. 

Mevrouw Verwey-JonVer wij t jrop, dat hut 
uitbrengen van voorkeur ::;b:-trz on, zoals dit onder 
hot thans geldende systeem geschiedtf niet ronder 
betekenis is, ook al aoi en betrekkelijk weinig 
kandidaten met voprkourstoraeen gekozen. De uitge
brachte voorkeurstemmen geven immers ucn beien 
rijke richtlijn voor do samenstelling van 
didatenlijst bij de volgende verkiesii 
partijsn kunnen er uit leren, ir. valkc r:i 
de vjon-'ien van de kiezers gaan ten a nzicn v 
samenstelling van de lijst. 

DJ Voorzitter meent uit de tct ra. 

. _ r 

n . 

%_• ̂. 
voerde bespreking de conclusie te kuniocai trekken, 
dc?,t voor invoering van het porsonehsl ;lsei in 
deze sub-commissie ..een meerderheid b .. vinden zal 
zijn. Het alternatief, namell jk'de.facultatieve 
meervoudige voo .cour, zou naar sprok •:• :ning . 
aan een aantal van dj geuite bezwaren ;eaioct 
komen. Invoering fan dit stelsel zal Vermoedelijk 
alleen bij de kleine gameenten eifect sorteren, • 
bij d: verkiezing :-n voor de Tv/o e-d e Kamer en de 
s;roto gemeenten 2al ; ' orl ing van dit systeem 
ook naar sprekers overtuiging nauwelijks of geen 
invloed uitoefenen. Kon zal dan ook haast nooit • 
tot het nadere depouillcmont behoeven over te gaan, 
hetgoer de bezwaren '• pen de bijzondere ingewik- : 

keidh . i d va n het de ; cui11ement vri jwel we gne emt. ; 
De psychologische voordelen van een dergelijk ( 
stelsel mogen echter niet worden onderschat. De ; 
kiozea zal niet meer het gevojl hebben, dat-Jhij ; 
door het uitbrengen van zijn stem op de persoon 
van zijn k aso tevens do verkiezing bevordert van 
kandidaten, naar wie zijn sympathie niet uitgaat;' 

De heer Schlichting informeert, of er in ;
; 

andere 1 -riden ervarin en zijn opgedaan met een / 
dergelijk stelsel. 

•̂ e -Voorzitter antwoordt, dat men in 
Frankrijk dit stelsel heeft gehad, maar ast deze 
beperking, dat, indien |het aantal uitgebrachte . \ 
"naaier.•'tem-.en" jainder/dan de helft van het 
totaal bedroeg, het systeem geen toepassing zou 
vinden. Als gevolg van' deze bepaling is er ..een 
praktisch resultaat geboekt» '.' _/^sleol gelat _ƒ'Een zuiver 
voorts noQj voorzover spreker botsend is, in 
Tasmanië. .• ; 

Do heer Van Ornrnen Kloeke merkt op.; t ook 
in N-ew York mét &ii£systeem is gewerkt, maar dat L laatste 
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het naderhand is .afgeschaft. Spreker meent'te 
weten, dat men ook in Oincinnati, waar dit stelsel 
nog wordt toegepast, het v/eer zal afschaffen. Naar 
het schijnt biedt het te veel moeilijkheden voor 
de eenvoudige kiezers, 

•̂ e Vpopz-itter verkil.aart nader, om welke rede
nen het sTiTöëlE in New York .is afgeschaft. Men 
heeft het gedurende twee verkiezingen gekend. Vóór 
die tijd beheerste de Tamnany -Hall de gemeente-

• raadc Ben poging vanuit de burgerij, om aan,die 
situatie een eind te maken door het 'personen-, • 
stelsel in te voeren had succes, maar leidde er 
toe, dat nu ook een tweetal communisten in de 
gemeenteraad'fitting kregen. ITa grote agitatie 
van de zijde der democraten is men toen weer tot 
het oude districtenstelsel teruggekeerd. 

Op een vraag van de heer•3eernink antwoordt 
de heer Van Pramen Kloeke,•dat nagenoeg alle 
instanties, aan welke de 'Regering destijds haar 
mening heeft gevraagd over invoering, van het door 
het Centraal Stembureau voorgestelde systeem van 
facultatieve meervoudige voorkeur, afwijzend-
hebben geadviseerd, 

Be heer Nypeas wijst er"'in :'dit verband op, 
dat. uiteraard ov ,r zijn denkbeeld om de meer
voudige facultatieve voorkeur in te voeren voor 
de verkiezingen var: de kleine gemeenteraden geen 
advies is gevraagd, v7at dit betreft, kan er dus 
geen beswaar bestaan, thans de -Regering in die 
zin te'adviseren. 

De hoer Schlichtlng vermoedt, dat de politie
ke partijen voor ho"t- baken van oen principieel 
onderscheid tussen de verkiezingen voor de 
Tweede Kamer, de Provinciale Staten en de grote • 
gemeenten enerzijds en de kleine.gemeenten ander
zijds weinig zullen gevoelen. 

-̂ e Vc-orzitter acht dit onderwerp thans vol
doende besproken en vraagt, welke leden voor'-

invoering van:het nummeringsstelsel zijn. Uit de 
stemming blijkt, dat er in de vergadering goen 
meerderheid is voor invoering van het stels.el .van 
de facultatieve meervoudige voorkeur voor alle 
verkiezingen. 

De Voorzitter stelt daarop voor, de beslis
sing over het eventueel uitbrengen van een advies 
tot invoering van dit stelsel voor alle- genre ent e -
raadsverkiezingen (subsidiairo uitsluitend vóór 
de kleinere gemeenten) aan te. houden tot de 
volgjnde v 3rgadéring, om deleden gele ge nhe i d t e 
geven dit denkbeeld a tête repbsée te overwegen.'. 
Aldus wordt besloten. 

Hierna stelt de.voorzitter de leden in de 
gelegenheid, eventuele andere wensen;met • •/. 

- betrekking - . 
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betrekking tot wijziging van ons kiesstelsel naar 
voren te brengen. 

De heer Van den Heuvel ziet het als een be
zwaar van het bestaande systeem, dat alle op een 
bepaalde lijst uitgebrachte stemmen uit het gehele 
land bij elkaar geteld worden om een kandidaat 
verkozen te krijgen. Spreker zou er de voorkeur 
aan geven, indien voor de Tweede Kamer-verkiezingen 
op dit punt een systeem werd geschapen, als thans 
voor de Eerste Kamer geldt. Een indeling in tien 
districten, zoals indertijd door de heer Vliegen 
werd voorgesteld, acht spreker niet nodig, maar 
een verdeling van het land in drie of' vier afzon
derlijke kieskringen lijkt hem een a anzienlijke ver 
betering in vergelijking met de huidige toestand. 

De heer Beernink zou als nieuw punt de vraag 
aan de orde gesteld willen zien, of het niet wen
selijk is, dat, op verzoek van degenen die de 
lijst indienen, bij de zetelverdeling de zetels 
worden toegekend aan hen, die telkens de meeste 
stemmen op zich verenigd hebben. 

De heer Donner Sr. zou de geldende beperking 
van de mogelijkheid tot het verbinden van lijsten 
besproken willen zien. 

Mevrouw Verwey-Jonker brengt in herinnering, 
dat in de laatste vergadering van het plenum de 
vraag, of in verband met de uitbreiding van de 
Kamer de kiesdeler niet op Ij % ware te stellen, 
naar deze sub-commissie verwezen is. 

•̂ e Voorzitter constateert, dat de volgende 
punten nog door de sub-commissie besproken moe
ten worden: 

1. Het stelsel van de facultatieve meervoudige 
voorkeur voor alle gemeenten, subsidiair voor 
de kleine gemeenten. 

2. De verdeling van het land in een aantal afzon
derlijke kiesdistricten. 

35. De mogelijkheid van verbinding van lijsten 
binnen één kieskring bij de gemeenteraadsver
kiezingen. 

4. De waardering van de voorkeurstem. 

5. De invloed van de wijze van stemmen op de uit
slag der .verkiezingen. 

6. De verhoging van de kiesdeler van 1 tot l| % 
bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer. 

Als datum voor de volgende vergadering 
wordt vastgesteld: donderdag 28 februari a.s., 
14,30 uur. 

De Voorzitter sluit vervolgens te 17.00 uur 
de vergadering. 

BZ. 7.574,^81 
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